
البنوك والقروض الربویة 

بانک ھا و وام ھای رَبَوی 

س٩٠/ الـــبنوك الـــغربـــية (الأوربـــية): هـــل يـــجوز الإيـــداع فـــيها وأخـــذ 
الـفائـدة المـترتـبة عـلى الإيـداع ؟ وهـل يـجوز الاقـتراض مـنها مـع أن فـي 
الـقرض فـائـدة ؟ ومـاذا إذا أخـذ الـقرض ولـم يـرد الآخـذ تسـديـده، مـرة لـعدم 

استطاعته وأخرى مع استطاعته ؟ 
پرسش ۹۰: 

بانک هاي غربی (اروپایی): آیا می توان در آنها ودیعه گذاشت و سود حاصل از آن را 
دریافت کرد؟ و آیا گرفتن وام بهره دار از آنها جایز است؟ و آیا جایز است که وام گرفته 

شود و وام گیرنده تسویه نکند؛ چه در حال توانایی داشتن و چه در حالت توانایی نداشتن؟ 

ج/ لا ربـــا مـــع هؤلاء؛ لأنـــهم غـــير مســـلمين ولا مؤمـــنين، ويـــجوز أخـــذ 
الــــفائــــدة مــــنهم، ويــــجوز الاقــــتراض مــــنهم بــــفائــــدة، ولا يــــجب الالــــتزام 
بتسـديـد الـفائـدة لـهم، ويـجب الالـتزام بتسـديـد الـقرض لـهم مـا دامـوا غـير 
مــحاربــين ولا نــواصــب، ومــع عــدم الــقدرة لا يــجب التســديــد لــهم حــتى 

تتحصل القدرة على التسديد. 
پاسخ: 

در برابر آنها ربا وجود ندارد؛ چون غیرمسلمان هستند و مؤمن نیستند. گرفتن سود از آنها 
جایز است. گرفتن وام بهره دار از آنها جایز است. واجب نیست نسبت به تسویه سود ملتزم 
باشی، و تا زمانی که محارب و ناصبی نباشند باید به تسویه ي قرض ملتزم بود؛ و در صورت 

عدم توانایی، تسویه با آنها واجب نیست تا زمانی که توانایی بر تسویه حساب حاصل شود. 

س٩١/ هــل يــجوز الــتحايــل عــلى الــبنك غــير الإســلامــي وأخــذ قــرض 
مــــنهم، وبــــعدهــــا إذا تــــمكن مــــن رد هــــذا المــــبلغ يــــرده لــــهم، وأمــــا إذا لــــم 

يستطع أن يرده فما هو الحكم ؟ 
پرسش ۹۱: 

آیا فریب دادن بانک غیر اسلامی جایز است؟ یعنی از آنها وام بگیرد و بعداً اگر بتواند این 
مبلغ را به آنها بازگرداند و اگر نتواند پس ندهد؟ 



ج/ بــالنســبة لــلمعامــلات مــع الــبنوك الــتي يــملكها غــير المســلمين أو 
يــملكها نــواصــب يــنصبون الــعداء لــلائــمة أو المهــديــين فــيجوز أن تــأخــذ 
مــنهم قــروضــاً بــفائــدة، أو أن تــودع مــالــك عــندهــم وتــأخــذ فــائــدة مــنهم، 
حــيث لا ربــا بــين مؤمــن وغــير مســلم أو بــين مؤمــن ونــاصــب عــداء. وإن 
أخــذت مــن أمــثال هؤلاء قــرضــاً ولــم تــتمكن مــن ســداده لا إشــكال وفــقك 

الله. 
پاسخ: 

را  مهدیین  یا  ائمه  که  ناصبی هایی  یا  غیرمسلمان ها  که  بانک هایی  با  معامله  خصوص  در 
دشمن می دارند مالکشان هستند، جایز است از آنها وام هاي بهره دار بگیرید، یا اینکه مالت را 
نزدشان به امانت بگذاري و از آنها سود بگیري، زیرا بین مؤمن و غیرمسلمان یا بین مؤمن و 

ناصبی ربایی وجود ندارد. 
اگر از امثال این افراد وام بگیري ولی نتوانی آن را پرداخت کنی اشکالی ندارد؛ خداوند 

توفیقت دهد. 

س٩٢/ هـنا فـي الـعراق، مـصارف وبـنوك أجـنبية ولـكنها ربـويـة حـيث 
تُـقرض الـناس أمـوالاً وبـفائـدة (ربـما قـليلة)، فـما حـكمها الشـرعـي ؟ وهـل 

يحق للمضطر الاقتراض منها ؟ 
پرسش ۹۲: 

این  به  می دهند،  با بهره  وام  که  دارند  وجود  خارجی  صرافی هاي  و  بانک ها  عراق  در 
صورت که مردم از آن ها وام هایی با بهره (هرچند بهرة اندك) دریافت می کنند. حکم شرعی 

آن چیست؟ و آیا کسی که نیاز مبرم دارد می تواند از آنها وام بگیرد؟ 

ج/ لا ربـــا بـــين المســـلم وغـــير المســـلم. فـــإذا كـــانـــت الـــبنوك مـــلكاً لـــغير 
المسلمين أو النواصب يجوز الاقتراض منها مع وجود الفائدة. 

پاسخ: 
بین مسلمان و غیرمسلمان ربا وجود ندارد. اگر آن بانک ها متعلق به غیرمسلمان یا ناصبی ها 

(دشمنان اهل بیت) باشند، وام گرفتن با بهره از آنها جایز است. 



س٩٣/ أعـــمل حـــالـــياً فـــي الـــعراق مـــع مـــنظمة مـــن مـــنظمات المـــجتمع 
المــدنــي، وهــي تــقوم بــإقــراض أصــحاب المــشاريــع الــصغيرة بــمبلغ مــن 
المـال مـقابـل فـائـدة مسـتقطعة مـقدمـاً، ويـتم التسـديـد عـلى شـكل دفـعات 
شهـــريـــة، عـــلماً أنـــني لســـت مـــقترضـــاً وإنـــما أعـــمل كـــموظـــف فـــي هـــذه 
المـنظمة. رأس مـال المـنظمة هـو مـن خـلال مـنح الـدول المـانـحة ولـيس مـن 
أمـوال الـشعب الـعراقـي، أي إنّ رأس المـال أمـريـكي أو أوربـي. عـلماً أنـي 
قـد عـملت مـعهم عـلى أسـاس جـواب الـسيد الـيمانـي لأحـد الإخـوة حـول 

شرعية أخذ القروض بفائدة إذا كان صاحب المال كافراً أو ناصبياً. 
پرسش ۹۳: 

در حال حاضر در موسسه اي از مؤسسات مدنی عراق کار می کنم که به صاحبان مشاغل 
داده  ماهانه  اقساط  به صورت  سود  این  می گیرد.  سود  آن  درازاي  و  می دهد  وام  کوچک 
کار  موسسه  این  در  فقط  بلکه  نگرفته ام  وام  من  اینکه  گرفتن  نظر  در  با  می شود،  پرداخت 

می کنم. 
منبع پول این موسسه از دولت هاي دیگر است (مثلاً آمریکا و اروپا) و از مردم عراق نیست. 
با توجه به اینکه من به این علت با آن ها همکاري می کنم که در فتوایی از سید یمانی شنیدم 

که اگر صاحب مال کافر یا ناصبی (دشمن اهل بیت (عـليهم السـلام)) باشد، رباي قرضی وجود 
ندارد. 

أرجـو مـن الـسيد المـيمون أو أحـد الإخـوة الأنـصار إجـابـتي عـلى هـذه 
المـــسألـــة حـــول حـــلية أو عـــدم حـــلية الـــعمل مـــع هـــذه المـــنظمة كـــموظـــف، 

علماً أنّ مقر المنظمة الرئيسي يقع في أمريكا. 
از سید مبارك یا یکی از انصار انتظار دارم که جواب مرا بدهند که آیا کار کردن در این 
مؤسسه براي من جایز است یا خیر؟ با علم به اینکه مرکز این موسسه، در آمریکا قرار دارد... 

ج/ لا يـــوجـــد ربـــا بـــين مؤمـــن (أو مســـلم ينتحـــل حـــب آل محـــمد (عـــليهم 
الســـلام)) وكـــافـــر بـــنبوة محـــمد (صـــلی الله عـــلیه وآلـــه وســـلّم) (أو نـــاصـــب عـــداء لآل 

محـمد أو شـيعتهم لأنـهم يـشايـعونـهم)، والـقرض الـربـوي مـن مـال غـير 
المسلمين يجوز للمسلم أخذه، وأمّا العمل في هكذا مؤسسات فجائز. 

پاسخ: 
بین مؤمن (یا مسلمانی که حب اهل بیت (عـليهم السـلام) را دارد) و کافر به نبوت محمد (صـلی 



الله عـلیه وآلـه وسـلّم)  یا آنکه دشمنی با آل محمد (عـليهم السـلام) یا شیعیان آن ها را از آن  رو که شیعۀ 

اهل بیت (عـليهم السـلام) هستند برانگیزد) ربا وجود ندارد. گرفتن قرض ربوي از مال غیر مسلمانان 
براي مسلمان جایز است و کار در این مؤسسات نیز جایز است. 

س٩٤/ سؤال: حــــول الــــقروض المــــالــــية مــــن الــــبنوك الأجــــنبية الــــغير 
مسـلمة هـنا فـي أوربـا، بـعض المسـلمين يـأخـذون قـرضـاً مـن الـبنك لشـراء 
سـكن ومـن ثـم تسـديـد المـبلغ مـع فـائـدة بنسـبة (84 و6) بـالمـائـة، وتسـديـد 
المـــبلغ خـــلال 20 ســـنة أو 25 ســـنة أو 30 ســـنة، ويـــجوز تســـديـــد فـــقط 
الـــفائـــدة ويـــبقى المـــبلغ فـــي ذمـــة الـــشخص إلـــى أن يـــبيع الـــسكن ومـــن 
المــــبلغ يســــدد الــــقرض، أو فــــي حــــالــــة أخــــرى يســــدد جــــزءاً مــــن الــــقرض 
شهــريــاً زائــد الــفائــدة المــطلوبــة شهــريــاً (84 و6) بــالمــائــة، وبهــذا يــكون 
المـبلغ الإجـمالـي المـدفـوع مـن الـشخص: شهـريـاً أجـار + تسـديـد قـرض + 
فـائـدة. فهـل أخـذ الـقرض مـن الـبنك وتسـديـده مـع الـفائـدة الشهـريـة لـلبنك 

حلال أم حرام ؟ 
پرسش ۹۴: 

در مورد قرض از بانک هاي خارجی غیرمسلمان در اروپا، برخی از مسلمانان براي خرید 
خانه از بانک وام می گیرند و بعد با سود به نسبت 84 و 6 درصد طی مدت 20، 25 یا 30 سال 
را  وام  اصل  خانه،  خرید  از  بعد  و  کرد  پرداخت  را  پول  سود  اول  می توان  برمی گردانند. 
پرداخت نمود و در حالت دیگر قسمتی از وام را به صورت ماهانه اضافه بر سود موردنظر (84 
می باشد:  زیر  به صورت  شخص  ماهانۀ  پرداخت  به این ترتیب  و  نمود  پرداخت  درصد  و 6) 
اجارة ماهانه + اصل وام + سود. گرفتن این وام و پرداخت آن همراه با سود به بانک، حلال 

است یا حرام؟ 

ج/ الـــقرض مـــع الـــفائـــدة ربـــا محـــرمّ، ولـــكن الـــربـــا المحـــرمّ يتحقق بـــين 
مؤمـن ومؤمـن آخـر أو مؤمـن ومسـلم لا يـنصب الـعداء لـلائـمة والمهـديـين 
(عــلیهم الســلام). فسؤالــك حــول أخــذ الــقرض مــن الــبنك وتســديــده مــع الــفائــدة 

الشهــريــة لــلبنك حــلال أم حــرام، جــوابــه يــعتمد عــلى هــويــة الــبنك، أي 
مـالـك الـبنك أو الـذيـن يـملكون الـبنك فـإن لـم يـكونـوا مؤمـنين ولا مسـلمين 



فــيجوز أخــذ الــقرض وإن كــان بــه  ينتحــلون مــودة آل محــمد (عـــلیهم الســـلام) 
فائدة، وأيضاً يجوز إقراضهم أو إيداع المال عندهم وأخذ فائدة منهم. 

پاسخ: 
قرض با بهره، ربا و حرام است ولی رباي حرام، بین مؤمن و مؤمنی دیگر یا بین مؤمن و 

مسلمان دیگري که دشمنی با آل محمد (علیهم السلام) ندارد، تحقق می یابد. 
سؤال تو در مورد گرفتن قرض از بانک و بازگرداندن آن با بهرة ماهانه به بانک که آیا 
که  کسانی  یا  بانک  مالک  اگر  یعنی  بانک؛  هویت  به  دارد  بستگی  حرام،  یا  است  حلال 
صاحب بانک هستند مؤمن یا مسلمانی که دوستی اهل بیت (عـلیهم السـلام) را دارند نباشند، جایز 
است از آنان قرض -هرچند با بهره- گرفته شود و نیز می توان به آنها قرض یا مالی را با 

دریافت بهره سپرد. 

س٩٥/ أنـــا أضـــع نـــقودي فـــي الـــبنك الـــسويـــدي وفـــي نـــهايـــة الـــسنة 
يـعطيني الـبنك فـائـدة ومـن ثـم أرسـلها إلـى الـعراق، أي فـقراء الـعراق مـن 
بـــاب اجـــتناب الـــربـــا، أعـــرف إنـــي لا أحـــصل عـــلى ثـــواب، ولـــكني أريـــد 
الابــتعاد عــن الــربــا؛ عــلماً أنــي مــضطر عــلى أن أضــع نــقودي فــي الــبنك 

للحفاظ عليها من السرقة، فهل أني على صواب أم على خطأ ؟ 
پرسش ۹۵: 

من در بانک سوئدي مقداري پول سپرده ام و در پایان سال، بانک سودي به من می دهد که 
آن را به عراق می فرستم؛ یعنی به فقراي عراق می دهم تا از ربا دوري کرده باشم. می دانم که 
ثوابی از این کار نمی برم ولی براي دوري از ربا چنین می کنم؛ با توجه به اینکه من ناچارم 
پول خود را براي جلوگیري از سرقت در بانک بگذارم. آیا من بر مسیر صحیح قرار دارم یا 

خیر؟ 

ج/ الـربـا يـكون بـين المؤمـنين وبـين مؤمـن ومسـلم لا يـعادي آل محـمد 
بـقول أو فـعل، فـلا ربـا بـين مسـلم وغـير مسـلم، فـالـفائـدة الـتي يـعطيها 
لـك الـبنك المـذكـور مـلك لـك، ولـك أن تـصرفـها عـلى نـفسك أو أن تـتصدّق 
بـــها أو أن تـــفعل بـــها مـــا تـــشاء فـــيما يـــرضـــي الله وتؤجـــر وتـــثاب عـــلى 

تصدّقك؛ لأنه مال تملكه وتصدّقت به. 



پاسخ: 
ربا بین مؤمنان و یا بین مؤمن و مسلمانی که در گفتار یا کردار دشمنی با آل محمد عـلیهم) 

(السـلام ندارد، معنا می یابد و بین مسلمان و غیرمسلمان، ربایی وجود ندارد؛ بنابراین سودي که 

بانک مذکور به تو می دهد متعلق به تو است و می توانی با ارادة خود در آن تصرف نمایی یا 
آن را صدقه دهی یا هر کار که مایل هستی و در آن رضایت خدا وجود دارد انجام دهی. 
براي صدقه هایی که دادي، اجر می بري و پاداش می گیري؛ زیرا مالی است که تو مالک آن 

هستی و آن را صدقه داده اي. 

س٩٦/ شـــخص مـــن الأنـــصار قـــد اقـــترض صـــديـــقه مـــن الـــبنك قـــرضـــاً 
وأخـذه مـن الأنـصاري بشـرط أن يسـدد الأخ الأنـصاري مـبلغاً شهـريـاً مـا 
دام المـبلغ المـقترض عـنده، فهـل يـجوز لـلأخ الأنـصاري أخـذ هـذا الـقرض 

من صديقه بهذا الشرط أم لا ؟ 
پرسش ۹۶: 

دوست یکی از انصار از بانک وام گرفته است. آن برادر انصاري آن وام را از او گرفته به 
این شرط که تا زمانی که مبلغ وام نزد او است اقساط ماهیانه را پرداخت کند. آیا جایز است 

که برادر انصاري این قرض را از دوستش با این شرط بگیرد یا خیر؟ 

ج/ هذا قرض ربوي. 
پاسخ: 

این قرض ربوي است. 

س٩٧/ مـــــا هـــــو حـــــكم الـــــبنك فـــــي إيـــــران، فهـــــل هـــــو بـــــنك إســـــلامـــــي 
والتفاضل بين المقترض منه يؤدي للربا أم لا ؟ 

پرسش ۹۷: 
حکم بانک در ایران چیست؟ آیا بانک اسلامی محسوب می شود؟ سود وام ربا محسوب 

می شود یا نه؟ 

ج/ قــد بــينت ســابــقاً أنّ الأمــوال الــتي عــند الــحكومــات الــتي تــحكم 
الـــبلاد الإســـلامـــية هـــي إمـــا مـــلك لـــلإمـــام أو لـــعامـــة المســـلمين فـــيجوز 



للمؤمـنين أخـذ الـفائـدة مـن الـبنوك، أمـا دفـع فـائـدة لـلبنك عـلى الـقرض 
فغير جائز ويعتبر ربا محرماً. 

پاسخ: 
پیشتر بیان کردم اموالی که در اختیار حکومت هایی که بر سرزمین هاي اسلامی حکومت 
از  مؤمنان  که  است  جایز  بنابراین  مسلمانان؛  عامۀ  یا  است  امام  ملُک  یا  دارد،  قرار  می کنند 
بانک ها سود دریافت کنند، اما پرداخت سود وام به بانک جایز نیست و رباي حرام محسوب 

می شود. 

س٩٨/ بـــعض الـــبنوك فـــي إيـــران تـــدعـــي أنـــها لا تـــأخـــذ فـــائـــدة عـــلى 
الــقرض بــل تــأخــذ مــبلغاً جــزئــياً فــي قــبال الأوراق المــصروفــة لــلمعامــلة 

وأتعاب الموظفين، فهل يجوز الاقتراض من هذا البنك أم لا ؟ 
پرسش ۹۸: 

برخی از بانک ها در ایران ادعا می کنند که براي وام، سودي دریافت نمی کنند بلکه تنها 
مبلغ جزئی در قبال اوراق استفاده شده در معامله و کار کارمندان دریافت می کنند. آیا وام 

گرفتن از این بانک ها جایز است یا نه؟ 

ج/ يجوز. 
پاسخ: 

جایز است. 

 * * *


